
ALTAFULLA 1963-1988: EL MARC URBANÍSTIC 

L'any 1977, al primer número dels Estudis Altafullencs, es publicava 
un treball sobre el Pla General aleshores vigent, se'n feia una crítica 
consideració global, i se'n proposaven uns criteris per a la revisi6, que es 
veia imprescindible (1). Mes endavant, el 1979, tomava a haver-hi un ar- 
ticle -conseqü&ncia directa del primer- en que, despres d'una introducció 
sobre I'urbanisme de I1&poca, es feien una serie de reflexions sobre les 
qüestions principals: indústria o turisme, els Ilocs públics de lleure i la 
gesti6 del pla, a mes d'unes consideracions finals. (2). 

Com deia E.Baixeras en acabar aquel1 article, «les aportacions per a 
la revisi6 del pla general d1A1tafulla no s'haurien d'acabar aquí». 10 
anys despres, la revisi6 ja ha estat feta, i potser caldria veure amb quins 
criteris, quines solucions propoia, quins problemes comporta, quin 6s el 
model de desenvolupament que planteja, i si ha donat resposta als in- 
terrogants i propostes formulats als articles abans esmentats. 

Aquells articles s'escrivien a finals de la decada dels setanta, a quin- 
ze anys de la formulaci6 del Pla General. Sis anys despr4s del primer es- 
crit, s'aprovava el nou Pla General. Han passat ja sis anys mes. En total, 
vint-i-cinc anys de planificaci6 urbanistica. Un temps mes que suficient 
per a fer-ne una analisi. Abans d'entrar-hi, perb, caldria fer una serie de 
puntualitzacions de caire metodolbgic. 

En primer Iloc, 4s evident que el desenvolupament i I'evoluci6 d'una 
poblaci6 no s'expressen únicament a través de l'urbanisme, ni aquest 
n'es una correspondencia directa. És cert, perb, que ens pot il.lustrar so- 
bre les idees i intencions vigents en el moment de planificar. 

1. Amer, J.R. - Virgili, 1.- Aportacions a la posaible revisi6 del la general 
d'Altnfulla, dins Estudis ~ltafuliencs, 1. Centre drEstudis d'Altafulla. ~ ~ t a f u K a ,  1977; ps. 
511. 

2. Baixeras, E:, Més a ortaeions a Iarevisió del pla general d'Altaíulla, dins Estudis 
Altafullencs, 3. centre d3&udis d'Altafulla. Altafulla, 1979; ps. 113-118. 



L'urbanisme estableix una relaci6 dislectica amb el desenvolupa- 
ment, en tots els sentits: n'es un origen, el condueix, i aquest mateix 
desenvolupament el confecciona en la seva projecci6 futura. 

Per tant, I'urbanisme no deixara de ser un element en la histbria 
dels canvis soferts a Altafulla aquests darrers trenta anys, vindra con- 
nectat amb molts d'altres i, alhora, suscitara mes qüestions. Si ens anem 
fent les preguntes que suggereix cada element estudiat, cadascuna de 
les respostes ens portara m6s preguntes connexes. Sortiran temes pa- 
ral.lels -no secundaris- que ens obriran nous camps de treball. És indub- 
table que qüestions com la demografia, el canvi en les estructures eco- 
nomiques, la propietat i ús de la terra, el sentit de protecció del patri- 
moni cultural (31, els recursos econbmics municipals, etc., ens ajudarien 
enormement en la comprensi6 de les causes i eonseqüencies d'aquest o 
d'aquell altre planejament urbanlstic. 

En aquest sentit, doncs, aquest treball 6s només un element de co- 
neixement que necessita, sens dubte, de mes aportacions per anar con- 
fegint la historia recent dlAltafulla. (4) 

Una altra qüesti6, ja m6s tecnica, respon al llenguatge utilitzat. La 
voluntat d'usar els termes exactes de la llei i, alhora, usuals en la practi- 
ca urbanistica, fa que sovint s'emprin conceptes no excessivament co- 
neguts. Dir que a Altafuila s'ban aprovat tres estudis de detall 6s dir 
una veritat, pero si nomes els iniciats saben que vol dir aixb, i I'escrit es 
publica amb una intenció de diwlgació general i no en una revista es- 
pecialitzada, acaba sent una veritat incompleta per incompresa. He in- 
tentat, doncs, aclarir els conceptes que m'han semblat menys usual~, 
mitjancant notes al marge. 

Finalment, les fonts del treball s6n molt directes. He treballat sobre 
els plans generals mateixos, consuitats als arxius de la Comissi6 
d'Urbanisme de Tarragona de la Generalitat de Catalunya. Unes altres 
dades aillades les he extretes de la Guia d'Altafuila (5) o de I'enquesta 
sobre infrastructura de les corporacions locals (6). 

EL PLA GENERAL DE 1963 

El primer instrument de planificació urbanística que trobem a Alta- 
fulla 4s el Pla General d'Ordenaci6 que fou redactat el 1963. El Pla 

4. En aquest sentit, aquest trebail 4s una part d'un de mes ampli, en reparaeió, que 
estudia I'imriaete del turisme a Altafulla aauests darrers trenta anvs. des & tots els ounts 



s'acollia a la Llei del Sbl del 1956, i els seus objectius basics, segons la 
seva Memoria Justificativa, eren: 

«Un mejor desarrollo y para un alcance que no desborde La gesti6n 
municipal y la iniciativa privadan i que «la actividad turistica en cre- 
ciente desarrollo, la propia expansi611 de la villa y la necesidad de una 
industria, sean encauzados por el presente Plan)). 

El Pla feia una important previsi6 en materia de xarxa viaria, els 
punts basics de la qual eren la desviaci6 de la CN-340, que es preveia al 
nord, prop de la muntanya de Sant Antoni, la comunicació entre la vila 
i el barri marftim a través de  quatre vies (el cami del Prat, el carrer del 
Mar, el cami dels Munts i el vial des de Torredembarra confrontant al 
terme municipal, aprofitant els passos existents que creuen la via fkr- 
ria) i, finalment, la Via Augusta, de gran amplitud, projectada des de 
Tarragona a Torredembarra. 

La caracterfstica més important era la previsi6 d'un gran creixe- 
ment. Es qualificava una gran part del territori com a S61 Urbanitzable, 
arnb un elevat aprofitament volumetríc, que possibilitava un desenvolu- 
pament de gran densitat, com veurem arnb detall mes endavant. 

Aquest Pla s'inseria en la dinamica existent a ]'epoca, de gran eufb- 
ria. S'hi iniciava el boom turístic de la zona costanera, i bavia comencat 
ja un important creixement demogrX1c al Tarragones, a causa dels cor- 
rents migratoris lligats arnb la recuperaci6 economica evident. A Alta- 
fuila, la immigraci6 ja s'inicia en la decada dels cinquanta. Entre 1955 i 
1960, la poblaci6 passa de 627 habitants a 749, un increment que no 
s'explica únicament pel creixement vegetatiu. Aquests factors feien 
preveure una important demanda d'habitatges, sigui per l'augment de 
poblaci6, sigui per i'augment de poblaci6, sigui per segones residencies. 
Aquesta mateixa «explosi6a constructora es donara a tota la franja cos- 
tanera, la Costa Daurada, arnb mbs o menys intensitat. 

El detall del Pla General del 64, on podem veure l'exagerada previ- 
si6,és el següent: 

S61 Urba i Urbanitzable: 2.517.017 m2 (36% del terme municipal), 
dels quals 149.989 m2 (5'95% del So1 qualificat i 2'1% del terme) eren 
parcs, 81.615 m2 (3'24% del Sol qualificat i 1'1% del terme) era destinat 
a Sbl Industrial, i 26.410 m2 (1% del Sbl qualificat i 0'3% del terme) 
com a zona esportiva. Restaven 2.259.003 m2 destinats a sol residencial. 
Aquesta superffcie, aplicant-hi els diferents volums segons 
I'aprofitament previst, donava un volum total de 4.904.533 m3 possibles. 
De la superficie edificable residencial resuitant, d'1.634.845 m2, se'n 
dedueixen 16.348 habitatges possibles, arnb una previsi6 de 68.664 habi- 
tants. Comparats arnb els 749 babitants dlAltafuila el 1960, la previsi6 és 
evidentment exagerada, i comparable als 400.000 habitants de Tarrago- 
na per a I'any 2000, segons el Pla General de la mateixa epoca i sinto- 
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nia. 
El desenvoluparnent del Pla va ser regular. El primer Pla Parcial es 

va aprovar definitivament el 1965, i altres plans s'aprovaren successiva- 
ment e1 1966,68,69,71, 72,73,78 i 81. 

La situació d'aquestes urbanitzacions va crear diversos nuclis resi- 
dencial~ clarament difereneiats. Per una banda, el que 6s estríctament 
el nucli urba, amb els nuclis adjacents a la CN-340, a banda i banda del 
poble. Per altra banda, el Pla de la muntanya de Sant Antoni, unit per 
un extrem a un dels poligons de la CN-340. En tercer Iloc, la franja en- 
tre la costa i la línia del ferrocarril, amb tota la zona deis Munts. Finai- 
ment, molt despenjat de la resta, el Pla Parcial les Esplanes, per sobre 
de I'autopista 

Aquesta distribució ha provocat I'existencia de buits entre les dife- 
rents zones urbanitzades. A i i b  ja ens indica una de les caracteristiques 
del desenvolupament del Pla, que 6s la fragmentaci6 del territori en 
arees urbanitzades, amb la consegüent desconnexi6 i atomització dels 
serveis urbanístics b&sics. Aquest resultat es deu a I'absencia d'un Pla 
d'Etapes al Pla General, que ordenés amb rigor el proces urbanitzador. 

Un altre dels problemes del Pla General, amb greus conseqüencies, 
I'ha constituit la manca d'instmments de gesti6 dels Plans Parcials. La 
insuficient normativa del Pla, amb moltes llacunes (manca de concreció 
de les ordenances d'edificació), aixi com la no realització de les oportu- 
nes cessions de sol a I'Ajuntament, I'absencia de projectes d'urbanització 
per als corresponents serveis en algunes zones, han originat no tant de- 
ficits seriosos en les noves arees urbanitzades, com una manca generalit- 
zada de qualitat -amb alts i baixos- i una insdcient participaci6 del 
conjunt del poble en els beneficis derivats del procés urbanitzador. Per 
altra banda, els Plans Parcials, sovint, mancaven de previsions per al 
manteniment d'espais públics i serveis, la qual cosa tamb6 va en pe rjudi- 
ci de la qualitat final de la urbanitzaci6. 

De les previsions del Pla General no dutes a terme destaquen la zona 
industrial, situada entre la CN-340 i el FF.CC., i la xarxa viaria general. 
Pel que fa a la zona industrial, la inviabilitat de la zona i la manca de 
previsib dels redactors del Pla es fa palesa en la seva situaciú, al be11 
mig de la zona que havia de relligar el casc urba -amb el seu eixample- i 
el barri maritim i eixamples. ES a dir, es preveia una zona industrial en- 
tre dues zones de clara vocació residencial. Si hi afegim que s'hi preveia 
una alcada Iliure, i un volum de 4m31m2, sense limitaci6 dels tipus 
d'indústria, conclourem que resulta d'agrair que no s'hagi desenvolupat 
gens, malgrat els pe rjudicis econbmics que hagi pogut produir. 

Pel que fa a la xarxa viaria general, els objectius del Pla, ja esmen- 
tats, no es van complir ni de bon tros; tant per la de major volum, com 
era la desviació de la CN-340 -que encara 6s el tema pendent de 
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l'ordenació territorial dlAltafulla- corn per altres vies mes importants, 
corn l'anomenada Ronda dlAltafulla, i les vies de connexió entre el barri 
marítim i el nucli d'Altafuila. 

No obstant aixb, i malgrat que aquesta nova xama vi&ria no es va 
desenvolupar corn a tal xarxa, se n'han fet alguns fragments, correspo- 
nents a I'execució del planejament parcial previst. Els mes importants 
són la part de la Ronda dlAltafuila, amb el mateix sentit de la CN-340, 
fins al camf de Sant Antoni, i una part de la Via Augusta. Aquesta, 
originariament, havia d'anar de Tarragona a Torredembarra, i va quedar 
tallada a banda i banda, pero executada en part a traves del planeja- 
ment de I'eixample del barri maritim. 

A I'hora de treure conclusions sobre el projecte que preveia el Pla 
General del 1964 i les seves realitzacions, podem destacar: 

1.- La irrealitat d'algunes previsions -comprensibles, pero, dins la 113- 
gica de l'epoca- corn ara I'exces d'oferta de sol urbanitzable i la variant 
de la CN-340, que destrossava la muntanya de Sant Antoni. 

2- La imperfecció del Pla corn a instrument impulsor del desenvolu- 
pament dlAltafulla, en no preveure fórmules de gestió del sol urbanit- 
zable -a part la eessió de vials- que garantissin la participació del con- 
junt de la població en les plusvalues obtingudes, m i t j a n ~ n t  les oportu- 
nes cessions i compensacions que, alhora, servirien per a millorar els 
serveis urbanlstics i posar-los al nivel1 necessari de la nova situació crea- 
da. Igualment, la manca d'unes ordenances detallades per a la conser- 
vació del casc antic, o l'absoluta manca de previsió de protecció de la 
zona dels Munts, que era declarada edificable i amb una amplia via que 
la creuava pel be11 mig. 

3.- L'arbitrarietat en la localització i definició de la zona industrial, 
que ha estat una de les causes per que aquest sector no s'ha desenvolti- 
pat a Altafuila. 

4.- La inexistencia d'un rigorós Pla d'Etapes que impedfs la frag- 
mentació del territori, especialment arnb el nyap de les Esplanes o Bri- 
sas del Mar -em refereixo a la seva localització, sense entrar en la seva 
qualitat corn a urbanització- d'impossible connexió amb el poble. 

5.- El foment d'un desenvolupament turístic d'alta densitat i, per 
tant, de baixa qualitat, que es tradueix en un turisme de baix nivel1 ad- 
quisitiu. 

6.- Com a punt positiu, la previsió de la nova xarxa viaria mantenia 
propostes interessants i, al meu judici, encara valides, corn ara la de po- 
tenciar els carnins de Mar, dels Prats i dels Munts corn a eixos de con- 
nexió entre el poble i el barri maritim, aprofitant els camins existents i 
no creant-ne de nous, en aquest ambit. Iyialrnent, la variant de la CN- 
340, encara que de greus conseqü&ncies, en cas d'haver-se realitzat, te- 
nia el bon criteri de no augmentar la barrera arquitectbnica que suposa 
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el ferrocarril entre el poble i el barri marítim. 
Corn a punt positiu global. cal dir que va servir per evitar un creixe- 

ment molt més desordenat. En aquest sentit, es pot dir que va ser un 
mal menor. 

EL PLA GENERAL DEL 1983 

El Pla General del 1983, adaptat a la nova Llei del Sbl, resulta ja for- 
ca m6s realista. El So1 Urbanitzable Programat 6s d'un total de 533.180 
m2, i el Sbl Urbanitzable No Programat (71, de 302.417 m2. En total, 
doncs, 835.597 m2. Juntament amb el Sbl Urba, d'1.496.607 m2, encara 
6s inferior al sol classificat al Pla General anterior, encara que no massa, 
ja que el sbl urba actual inclou tot aquel1 que ha obtingut tal condici6 
mitjancant el planejament parcial que s'ha anat aprovant al llarg dels 
anys. La diferencia fonamental entre l'un i I'altre rau en la densitat 
d'aquesta superficie i l'ús a la qual es destina. 

Al Sbl Urba, el detall 6s: 

Vials i zones de vianants 
Zona verda pública de parcs i jardins 
Equipaments 
Campaments turístics 
Verd privat (protegit) 
Solars edificables residencials 
Solars industrials 

TOTAL 1.496.607 m2 

. El snl urhanitzsblz Ijrogramat respon a les previsions ile neeesiiuts a cobrir en el 
~ierliedr de ~iyGncia del la vuit anys-, 1 s'ha de desenvolupar mitjancant els corresonents 
rilñiis riarcials. El sbl urlanitzalle no Drueraniat oueda com a reserva. oer ouan s'eseoti el 

Cipd, i e< a les quafs no es volen concretar espeiifieacions que en puguin hipotecar el 
desenvo!upament. S'hi ha de formular, un programa d'actuac16 urbanlstica que en con- 
creti els usos, condicions de cessions i serveis, etc.. sense que p i entrar en contradic. 
ci6 amb els minims que neces&r¡ament ha d'establir el pla g e n e r y  



Al So1 Urbanitzable Programat: 

Indústria jardi 170.325 m2 
Residencial 256.790 m2 
Campament turistic 9.325 m2 
Equipament i zones lliures (pares i jardins), de cessi6 
gratuita 120.462 m2 
Vials de Pla General 125.465 m2 

TOTAL (8) 682.367 m2 

Amb aixb ja podem observar una més gran presencia d'espais lliures i 
equipaments, si be, al So1 Urba, cal comptar que s'hi inclouen els obtin- 
guts en la gesti6 dels diferents Plans Parcials que hi ha hagut. Descom- 
ptant aquests espais, el que al Pla General de 1964 eren, entre S01 Urba 
i Sbl Urbanitzable, 1.699.657 m2 edificables, al nou Pla es redueix a 
1.161.365 m2, una reducció significativa. 

La desqualificacid mes important és la del sbl ara destinat a encabir 
la futura desviaci6 de la CN-340 (el tracat de la qual, a diferencia del 
1964, passa entre la via ferria i el poble), que resta qualificat de sol urba- 
nitzable no programat. 

La densitat total d'habitatges també canvia forqa. Aixi com a I'antic 
Pla hi ha una mitjana d'l habitatge per cada 153'9 m2 de sbl classificat 
(6s a dir, comptant-hi vials, serveis, equipaments i espais lliures, amb la 
qual cosa la densitat acaba resultant molt m6s elevada, cosa que es tra- 
dueix o bé en menys espais Iliures, o be en mes alcada en les edifica- 
cions), el nou Pla General té una mitjana en les mateixes condicions -6s 
a dir, cense descomptar tots aquells sMs- d'l babitatge per cada 367 m2: 
menys de la rneitat. La possibilitat d'una molt major qualitat del proeés 
urbanitzador 6s evident. 

La xarxa viaria és un altre aspecte important del Pla. En part es veu 
condicionat per la part executada de la xarxa antiga. Aixi, preveu la 
continuaci6 de la Via Augusta; per una banda, fins enllacar amb el ter- 

8 Els s<.<:tors L1P.I i UPh van veure reduit rl seu aml~ i t  Iier la ('oniissi6 iI' i 'rr>:in~rnit 
~ 1 t .  la (;ener~liUii. Firis on m ' h ~  estat posrlble (ale cAlculs del shl urlianitzablc I,niyra,ii;if i 
nu urouraniat. turala.  uer excniulei. he corremi les ,lades. wrii no he novui ~.<.o:rvi . , r  t.1 

regarthent cbncret &sos com'caídria. Per h. les xifres'aoden ser difeknts. ftv tiint. 
la;esta de números -per exernple, el detall esmentat abans-'s'han d'entendre rrferits ;i I;i 

primera versi6 del Pla. i p r  abxo no quadren amb els totals, que SI que ha estat y i l > l :  
de corregir. En tot cas, 1 orientacid 6s similar i, si de cas, e s  veu accentuada en r rlur t t  

de desqualificacid de sols. 



me municipal de Tarragona i, per l'altra, fins un vial de nova creació, 
paral.lel al FF.CC., que ha d'enllacar amh Torredembarra. 

Aquesta previsi6 s'ha anat complint, en part amh I'execució del pla- 
nejament -estudis de detall (91, en aquest cas, un dels quals en curs 
d'aprovació- de cadascuna de les puntes. Resta pendent la part mes 
gran i costosa, 6s a dir, la connexió arnb el nou vial, ja que aquest 6s in- 
clds en el Pla Parcial a desenvolupar, que no s'ha dut a terme. Per la 
banda de Tarragona, a mes, aquesta via continua tallada, ja que la pri- 
mitiva versió d'un cinturó entre Torredembarra i Tarragona no ha estat 
continuada per aquesta darrera, amh la qual cosa ara no hi ha cap previ- 
si6 d'enllac que hi doni continuitat. Únicament servira de connexió al 
barri marítim des de la banda de Torredembarra i, si s'arriba a fer un al- 
tre vial, ja previst al Pla General, del carrer del Mar a la placa dels 
Vents, connectara el barri marítim arnb Altafulla per altres camins que 
els dels Munts, el del Prat, i I'esmentat del Mar. 

La Ronda d'Altafulla tamb6 te, en una bona part, aquest caracter in- 
acabat. La versió del Pla General del 1964 preveia l'enllac arnb Torre- 
dembarra, per donar servei a les urbanitzacions que s'hi projectaven. La 
no execució de part d'aquestes, basicament del camí de la Nou cap a 
Torredembarra, ha fet que aquesta Ronda serveixi de eomunieació de 
les urbanitzacions adjacents al casc antic, a travbs del camí de Sant An- 
toni. 

El Pla General del 1983 preveu la continuació d'aquesta Ronda fins a 
Torredembarra, per donar acces a la nova zona industrial a la banda 
nord, i connectar aquesta arnb un enllac arnb I'autopista i arnb la zona 
industrial de Torredembarra. Per I'altra banda, preveu continuar fins a 
la CN-340, a I'alcada d'on es preveu I'inici de la variant. 

Els objectius que es marca el Pla General, ultra els generics de ga- 
rantir les necessitats de la pohlació i la consecució d'una major qualitat 
de vida, són: 

1.- En materia de xarxa viaria (vegeu plano1 adjunt): 
El tracat de la variant de la CN-340 te caracter indicatiu mentre no, 

es redacti un Pla Especial de comunicacions que concreti tota 
I'actuació al sector. El projecte definitiu i I'execució corresponen a la 
Generalitat. L'ampliació de la línia ferria, I'haura de concretar i execu- 

9. Els estudis de detall s6n els instruments de planejament mes simples dels quedes- 
envolupen un pla general en sol urbi. La seva finalitat 6s establir, ada tar o reajustar ali. 
neacions i rasants, o ordenar volums, completant allo queja vingues Befinit pei pla gene. 
ral, i sense que pugui alterar els usos, reduir els vials o espais lltures, o au entar el vo- 
lum que el mateix pla preveu. La seva tramitaci6 6s farca senzilla, i aixb li E a  mes agili- 
tat, i l i  ermet ser utilitzat per .acabar» sectors urbans poc definits o amb un caracter re- 
sidual. gi el pla general els preveu expressament, són condició prPvia -'untament amb les 
cessions de vials i espais lliures i altres que el pla especifiqui- pera poder coneedir IlicPn- 
eies d'edificació. 
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tar la RENFE. El pla es limita, en ambdós cacos, a fer una proposta de 
tracat i la reserva dels terrenys, qualificant-los de sbl urbanitzable no 
programat. 

La continuació de la Ronda d'Altafulla s'ha d'executar amb el Pla 
Parcial de la unitat de planejament número 8 (UP8 com anomenarem 
aquestes unitats d'ara endavant,), a kr rec  del promotor. Una altra via 
que comunica la Ronda amb l'actual CN-340, en sentit nord-sud, 6s in- 
closa al pla parcial be la UP5, tambe a carrec del promotor. 1, tamhé des 
de la Ronda, un vial circumdant de la zona industrial adossada a la CN- 
340, inclbs en la UP4, que la desenvolupa, i a &rec del promotor. 

Hi ha prevista una altra via d'acces a la zona dels Munts, paral.lela al 
FF.CC., i continuaci6 de la Via Augusta, fins al limit amb Torredem- 
barra. És inclosa al Pla Parcial de la UP3, també acarree del promotor. 

Finalment, un vial de nova creaci6, en sentit nord-sud, des del car- 
rer del Mar fins a la placa dels Vents, per sobre de la futura variant de 
la CN-340 i del FF.CC., a executar entre I'Ajuntament, el MOPU i la 
RENFE. 

2.- En materia de planejament: 



Al sol urbanitzable, ens  podem orientar a m b  el plano1 adjunt, i a m b  el 
quadre següent: 

Sector Superficie Vids Zona Verda Equipament Tipus Nombre 
total (m!) PC (m2) (m2) (m) i usos mkim 

habitatpes 

UPI 28.785 6.432 2.879 1.440 Residencial. 144 
Unifamiliar 
en filera i 
plurifamiliar 
en bloc: 
Hoteler i 
comercial. 

UP2 49.700 9.170 6.640 1.740 Residencial. 174 
Unifamiliar 
aillada, en 
filera, i 
hoteler. 

UP3 69.312 18.052 8.300 4.150 Residencial. 415 
Unifamiliar 
en filera i 
plurifamiiiar 
en bloc. 
Hoteler i 
comercial. 
Camping 

UP4 23.054(10) Industrial 

UP5 128.730 15.243 9.573 7.800 Residencid. 450 
Unifamiliar 
aillada, en 
filera, i 
hoteler. 

UP7 101.597 12.100 9.901 3.040 Residencial. 304 
Unifamiliar 
alllada o 
agrupada 
(amb maxim 
500 mZ 
de sostre). 
Unifamiliar 
aillada, en 
filera, i 
hoteler. 

Industrial 





(El pla corresponent a la UP6 fou eliminat per la Comissi6 
d'urbanisme de la Generalitat. Aixb explica el salt en la numeració de 
la resta dels plans, que es manté). 

Com hem vist, el nombre maxim d'habitatges previst és de 1.487, 
arnb un potencial de 5.352 persones. Aixb s'ha de completar arnb les 
previsions del planejament en sbl urba, que totalitzen un total de 662 
habitatges, arnb un potencial de 2.379 habitants. Tot plegat, molt més 
acurat que al Pla del 1964 iioi. 

3.- En materia de gestid: 
El pla preveu una serie de mesures encaminades a corregir els de- 

fectes de gestió anteriors, com són: 
1. L'obligatorietat d'adaptar els plans parcials antenors al nou Pla 

General. 
2. La cessi6 obligatoria de les zones verdes dels plans parcials execu- 

tats, en el termini d'un any des de I'aprovaci6 del Pla General. 
3. La constitució de les entitats de conservaci6 dels plans parcials 

executats, en.el termini d'un any des de I'aprovació del Pla Gene- 
ral. 

4.- Altres qüestions: 
Finalment, unes altres qüestions que també toca el Pla General del 

1983 -i no per aixb menys importants- s6n unes més detallades ordenan- 
ces de construcció, de cara a garantir la protecció del case antic, la fu- 
tura conversi6 en illa de vianants del qual es preveu; la consideració 
dels Munts com a Zona Arqueolbgica, arnb un tractament especial; o 
una molt tímid suggeriment sobre una <Zona puerto deportivo)), sense 
gaires explicitacions (11,. 

5.- Conclusions sobre el Pla General del 1983: 
Forcosament han de ser provisionals. El Pla té una vigencia de vuit 

anys, i tot just en portem una mica més de la meitat. Podem veure, 
perb, com s'ha anat desenvolupant i comparar aquest desenvoluparnent 
arnb les previsions que s'hi feien. 

D'entrada, cal dir que les previsions en planejament no han funcio- 
nat de cap manera. El Pla preveia, al primer quadnenni, el desenvolu- 
pament dels plans parcials dels sectors UPl, UP2, UP4, UP7 i UP8, i 
del tots els estudis de detall. En realitat, no s'ha fet cap Pla Parcial, i 
només la meitat dels estudis de detall, i encara arnb f o r ~ a  retard respec- 
te al que era previst. Aquesta manca de dinamisme es deu, al meu en- 
tendre, a dues raons fonamentals: 

10. Ve eu nota (8 
11. ¡'$que fa a 1; iiestió d'wi possilile i iprt iu,  ern aernblen perieetarneiit vi- 

gents les parauies d'E. daixeras(op. cit, ps, 1 6 117) 



I 

La primera 6s que el Pla fou aprovat en moments encara de recessi6 
economica, que no eren els millors per incitar la iniciativa privada a les 
fortes inversions que comporta el proc6s administrador, sense unes cla- 
res perspectives de benefici. Aquesta situaci6 ha condicionat fins fa ben 
poc i ha condicionat el desenvolupament del Pla. 

La segona és que la urbanitzaci6 heretada del Pla anterior va posar al 
mercat una important quantitat de sol urbanitzat, suficient per absorbir 
la demanda puntual que hi ha hagut. Al sol urba, descomptat el casc 
antic, bi havia un potencial de 2003 habitatges, sense cap necessitat de 
planejament (estudis de detall) per obtenir llicencia d'edificaci6. 
L'activitat del sector en materia de planejament es va dirigir als estudis 
de detall, d'ambit mes reduit, i amb menors costos. 

Consegüentment, no s'ba executat cap dels vials inclosos en aquells 
sectors de planejament i, ates que la variant proposada no sembla haver 
estat excessivament assumida per la resta d'organismes implicats, ens 
trobem que no s'ha desenvolupat mes que als estudis de detall que hi te- 
nien alguna part inclosa. Tampoc no s'ha redactat i aprovat el pla espe- 
cial de comunicacions que bavia de concretar el tracat definitiu de la 
variant. 

Ha quedat pendent tamb6 l'adaptaci6 dels plans parcials, aixi com la 
constituci6 de les entitats de conservaci6 de les urbanitzacions executa- 
des, i ignoro quina ha estat la sort de les zones verdes a cedir a 
1'Ajuntament en el termini d'un any des de I'aprovació del Pla. 

El balan$, doncs, no 6s gaire afalagador, per aquesta banda. Cal dir, 
pero, que el Pla ha servit per posar ordre i per donar un marc mes acu- 
rat i rigor6s per al desenvolupament del poble. En tot cas, poden haver 
fallat les previsions per aquests anys passats, pero la visible reactivacid 
de la construcci6 -que, a Altafdla, va comencar a ser absorbida pel sol 
ja urbanitzat al mercat, no bo oblidem- fan pensar que en el futur aque- 
lles previsions seran mes encertades. 1, si més no, es trobaran ja amb uns 
objectius mes adients i amb uns mecanismes de gesti6 m6s eficaqos de 
cara a la comunitat. Per altra banda, ha passat amb escreix el termini 
que el mateix Pla fixa per a la revisi6 del programa d'actuació, amb la 
qual COSA es poden afinar m6s les previsions a la nova situació. 

En comencar aquest treball feia esment de dos anteriors articles pu- 
blicats als Estudis Altafullencs sobre el planejament urbanfstic. S'hi 
feien unes propostes per al nou Pia. El primer dels articles esmentats 
concretava m6s aquestes propostes, i hem de dir que la majoria, a grans 
trets, han estat assumides pel nou Pla: s'han previst noves zones per a 



indústria, s'han establert mecanismes per a la formació d'un patrimoni 
municipal de sol, s'ha protegit la zona dels Munts, i s'ha fet una orde- 
nanca de protecció del casc antic. Igualment, una de les zones indus- 
t r ia l~  s'ha previst a prop de Torredembarra, arnb possibilitats de conne- 
xió arnb una zona industrial d'aquesta població i arnb I'enllac amh 
l'autopista. Pot ser discutible si aixo s'ha dut a terme arnb el grau 
d'exighncia o arnb el sentit exacte que es volien, pero no deixen de ser 
avencos considerables des del Pla anterior. 

L'altra idea basica d'aqueil treball, així com del segon dels articles, 
15s una reflexió sobre el futur d'Altafdla. Cal optar per un model de 
desenvolupament de tipus turístic, residencial o industrial com es po- 
den combinar els tres tipus, i com s'ha de conjuntar el planejament 
d'Altafulla arnb la resta del territori? 

Totes aquestes qüestions van molt Iligades. El paper d'Altafdla -el 
model de desenvolupament- no depen només del que passi alll i s'hi de- 
cideixi, sin6 del conjunt del territori. La pressid que pot arribar a exer- 
cir una ciutat com Tarragona té els seus efectes a tots els nuclis al seu 
voltant, i n'afecta -en qualsevol sentit, positiu o negatiu- el desenvolu- 
pament. 

En aquest sentit, la qüestió que mes preocupa els autors és la possible 
suburbialització d'Altafdla, que es converteixi en una mena de ciutat 
dormitori de Tarragona. Aixo, sumat als factors d'estacionalitat del tu- 
risme, i a una indústria descontrolada d'usos i sense previsió dels serveis 
urbanístics que comporta (aigua, sanejament, residus, etc.) podria con- 
duir Altafdla a una ciutat dormitori en el pitjor sentit de la parada, 
en una periferia degradada. 

Evidentment, la prevenció davant d'un futur tan negre passa també 
per un plantejament urhanístic que situi i controli les possibles implan- 
tacions industrials de manera prou realista com perquh es duguin a ter- 
me, a fi de diversificar l'economia municipal, sense menystenir la segu- 
retat i la netedat. Passa per un planejament que permeti unes implan- 
tacions residencials de certa qualitat, pero arnb uns instruments de ges- 
ti6 que les facin viables i assequibles al conjunt de la població, que no es 
produeixi una mena d'apartheid de tipus econbmic, i que peimetin la 
participació col.lectiva en les plusvalues que genera, via formació de pa- 
trimoni municipal de sol. A l W l a  pot convertir-se en una ciutat dor- 
mitori de Tarragona en un sentit positiu i, de fet, ja ho esta fent. 1 a ai- 
x6 es deu la necessitat, expressada en I'article dlE.Baixeras, d'un plane- 
jament supramunicipal, d'escala metropolitana. 

Ens hem acostumat a relacionar el fet metropolita arnb I'aglo- 
meració urbana, sense solució de continuitat, i fortament degradada. 
Pero hem de considerar que metropolita es refereix més a una comuni- 
tat que funciona autbnomament, en que els seus habitants estableixen 
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unes relacions personals, laborals, d'esbarjo, etc., molt diversificades, i 
amb més d'un centre d'atenció. Al Camp de Tarragona es d6na aquest 
tipus de relacions. Trobar ciutadans que diverteixen a Salou, no és difí- 
cil. Altafulla pot optar per acollir gent de Tarragona que vulgui fugir 
de la ciutat, amb un nivel1 adquisitiu mitja o alt. Aixo ajuda a superar 
els handicaps de I'estacionalitat del turisme, i rendabilitza els serveis 
d'aquest origen -comercials, d'esbarjo, etc- en convertir-los en perma- 
nents. 

Aquest procés pot ser considerat negatiu des del punt de vista del 
model de societat que es vulgui (en aquest sentit, vegeu l'esmentat arti- 
cle d'E. Baixeras, que, per altra banda, comparteixo basicament), pero 
el cert és que aquest desplaqament de residencia s'esta produint. Un 
desplqament selectiu, de certes classes socials, que busquen -i es poden 
permetre- una millor qualitat de vida. És el tren que esta passant en 
aquests moments, i cal decidir si s'agafa o no. 1 és un model -el que 
1.Virgili i J.R Amer anomenen vila residencial- molt compatible amb ia 
funció turística que, ara per ara, és la principal d'Altafdla. 

Resta la possibilitat industrial. Ja  he dit abans que, en aquest sentit, 
el Pla fa previsions de localitzaci6 forca realistec, en ambits que no se 
sobreposen a les zones residencials. No em semblen tan realistes en ma- 
teria de gestió. Els costos derivats de la viabilitat assignada -que, per al- 
tra banda, 6s necesaria per a fer viables els sectors- asseguren una més 
que dubtosa realització. Les inversions, a Altafulla, aniran a altres sec- 
tors, més segurs i tradicionals, de tipus residencial. La carta d'una in- 
dústria lleugera i neta, que és la que caldria jugar per a diversificar en- 
cara més l'economia municipal, compatible amb les altres funcions, 
sembla més aviat difícil de jugar. Un sector industrial, al capdavall, no 
és un fet aillat. Les indústries necessiten d'una serie de serveis auxiliars 
-determinats comerqos, serveis professionals, e tc .  que es troben a partir 
d'una certa dimensi6 i tradicid industrial. Amb la possibilitat de trobar 
tot aixb en poblacions ben properes -el cas de Torredembarra, pero tam- 
bé de Roda de Bera- no sembla que s'opti per Altafuila. 

Aquests s6n els grans trets que han marcat el planejament urbanis- 
tic general d'Altafulla els darrers vint-i-cinc anys. Se'n poden treure 
forca conclusions, de tota mena. En tot cas, queda clar que les deci- 
sions a prendre en materia de planejament urbanfstic s6n fonamentals - 
no les úniques, pero sí molt importants- de cara al futur de la vila. Cada 
decisi6 i realització en aquest sentit marca una mica més la vida 
d'Altafulla en I'esdevenidor, i aixo comporta unes responsabilitats de 
present. També queda clar que aquest futur no depen només 
d'Altafulla. El territori és més arnpli, mes complex, i té més necessitats, 
mes interessos, i mes voluntats. Que Altafdla vegi els seus respectats, 
depen de la seva capacitat per a fer-los valer, i de la seva generositat 
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envers els altres, de cara a vertebrar un territori d'una manera justa i 
solidaria. 

Fa  deu anys, E.Baixeras acabava el seu article dernanant que <(les 
aportacions per a la revisió del pla general d'Altafulla s'haurien 
d'acabar aquí,,. Ara no es tracta de la revisió del pla general, sin6 de re- 
flexionar d'una manera més amplia sobre el futur d'Altafulla; per tant, 
encara és més necesari que les aportacions no s'acabin aquí. 

ROBERT CASADEVALL 1 CAMPS 




